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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 28 april 1961
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags en 's avonds voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay (behalve bij de punten 2d – 2h en 10) en de
Ministers Van Aartsen, Beerman (niet bij de punten 12 – 18 en 27d - 27g), Cals, Klompé, Korthals
(niet bij de punten 12 – 18 en 27c – 27g), Luns (niet bij de punten 12 - 18 en 27c - 27g), Marijnen
(niet bij punt 25), De Pous (niet bij de punten 13 – 18 en 27c – 27g), Van Rooy, Toxopeus en
Zijlstra.

Verder zijn aanwezig de Staatssecretarissen Van den Berge (bij punt 25), Bot (punt
2a), Van Houten (punt 2), Roolvink (punten 10 en 26), Stijkel (punten 10 en 22) en Veldkamp
(punt 25).

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
a. Nieuw-Guinea
Minister Luns neemt aan, dat de Minister-President en Staatssecretaris Van Houten de Raad steeds
op de hoogte hebben gebracht over het verloop der besprekingen, die hij in Amerika heeft
gehouden. Hij heeft reden om over deze besprekingen tevreden te zijn; daaraan heeft hij weinig
uiting gegeven, omdat hij met de Amerikaanse Minister van Buitenlandse Zaken Rusk had
afgesproken zich gereserveerd over het resultaat naar buiten te uiten met het oog op het daarna
volgende bezoek van de Indonesische President Sukarno. Spreker deelt vervolgens het een en
ander mede over het verloop van de negen besprekingen, die hij in Amerika heeft gevoerd,
waaronder een met President Kennedy, twee met Rusk, drie met Chester Bowles, een met
Stevenson en een met de Secretaris-Generaal van de VN Hammarskjöld. Na het eerste gesprek
met Rusk heeft Bowles hem medegedeeld, dat de Amerikaanse Regering had besloten de
Nederlandse these, dat het recht van zelfbeschikking van de Papoea's op Nieuw-Guinea primair is,
te steunen. Voorts zal de Amerikaanse Regering ernaar streven op Nieuw-Guinea geen Kongo-
situatie te laten ontstaan en alle plannen, die zij ten aanzien van deze kwestie voorbereidt, met
Nederland door te spreken. Op een vraag van Bowles, welke andere oplossingen spreker mogelijk
achtte behalve voortzetting van het Nederlandse bewind heeft hij als voorbeeld het beheer over
Somaliland genoemd. Daarvoor was door de VN een groep landen aangewezen, die supervisie
uitoefende, terwijl het beheer in feite bij Italië was gebleven (totdat het zelfstandig zou zijn). Rusk
heeft in een tweede gesprek gezegd, dat de waarschuwing aan Sukarno tegen het doen van een
militaire aanval op Nieuw-Guinea zal worden herhaald en dat het Amerikaanse beleid ter zake niet
is veranderd. Verder zal men trachten een oplossing te vinden, die zowel voor Amerika als
Nederland beter is dan de bestaande situatie. Het is spreker gebleken, dat de Amerikaanse
Regering is gerustgesteld over de Nederlandse militaire voorzorgen. Bij het bezoek van Sukarno
aan Amerika hebben de Indonesiërs vrijwel alleen het Nieuw-Guineaprobleem besproken, waarbij
zij volkomen afwijzend tegenover enig compromis stonden, maar omgekeerd geen begin van
succes bij de Amerikaanse administratie hebben bereikt. De Indonesische Minister van Defensie
Nasution heeft in Australië met zijn poging dat land tot een afzijdige houding te bewegen geen
succes kunnen bereiken. De houding van de Australische Regering, waarvoor de Nieuw-
Guineakwestie niet zoals voor Nederland voornamelijk een morele betekenis heeft, maar ook
strategisch van belang is, is bij de bepaling van het Amerikaanse standpunt van groot belang
gebleken. Spreker  heeft in zijn gesprek met Hammarskjöld gezegd, dat het State Department niet
enthousiast is voor het brengen van een bezoek door een VN-missie aan Nieuw-Guinea.
Hammarskjöld heeft erop aangedrongen, dat Nederland zich tot de Veiligheidsraad zal richten
zodra het de eerste concrete aanwijzing van een Indonesische aanval op Nieuw-Guinea heeft. De
Indonesische politieke leiders hebben met klem herhaald, dat zij geen geweld ten aanzien van
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Nieuw-Guinea zullen gebruiken; spreker gelooft, dat dan een aanval binnen de eerste zes maanden
niet mogelijk is. De instelling van de Nieuw-Guinearaad heeft zeer grote indruk gemaakt. Spreker
verwacht, dat Ambassadeur Van Roijen binnen twee à drie weken op het State Department zal
worden ontboden om de definitieve vaststelling van het standpunt van de nieuwe Amerikaanse
Regering ten aanzien van het Nieuw-Guineaprobleem te vernemen.

Teruggekeerd in Nederland heeft het spreker getroffen, dat binnenslands de
stemming ongunstiger is geworden. Enerzijds is er de activiteit van de journalist Oltmans wiens
optreden als adviseur van de Indonesische Regering reeds enige jaren geleden is gesignaleerd.
Anderzijds wijst spreker op de stemming van de pers en de publieke opinie. Deze is ten dele terug
te brengen op de Indonesische campagne van bedreiging met geweld, chantage enz. Daarbij komt
nog, dat hij zelf door zijn afspraak met Rusk weinig inlichtingen over het verloop van zijn
besprekingen in Amerika heeft kunnen geven. Intussen zal hij woensdag uit Brussel terugkomen
voor het houden van een gesprek met de pers.

Minister Toxopeus merkt op, dat de Regering niet zonder voorkennis van de Nieuw-
Guinearaad zou kunnen besluiten tot een wijziging in het beheer over Nieuw-Guinea.

Staatssecretaris Bot deelt omtrent zijn reis naar Nieuw-Guinea en omliggende
gebieden het volgende mede. De uitnodiging aan een aantal journalisten voor een bezoek aan
Nieuw-Guinea heeft een duidelijk gunstig resultaat gehad; er zat n.l. ook een risico in, dat men de
nadruk zou hebben gelegd op de verre achterstand die er bestaat. De uitgenodigde buitenlandse
journalisten waren zo enthousiast, dat zij suggereerden ook journalisten uit Afro-Aziatische landen
voor een bezoek aan Nieuw-Guinea uit te nodigen om zich van de werkelijke situatie in
Nederlands-Nieuw-Guinea te komen overtuigen.

De opening van de Nieuw-Guinearaad heeft eveneens een goede indruk gemaakt.
De organisatie rondom de bijzondere zitting in het Australisch deel was belangrijk minder goed;
dezelfde dag viel bovendien nog een incident wegens rassendiscriminatie te betreuren. Spreker
heeft vervolgens een bezoek gebracht aan de Zuid-Pacific Commissie, waar hij met verschillende
afdelingen gesproken heeft. Op de Fiji-eilanden maakte spreker de opening van de nieuwe zitting
van de Legislative Council mee, waarbij de Gouverneur een ontwerp van constitutionele
hervormingen introduceerde. Dit ontwerp, dat verdere democratisering van het bestel inhield,
werd door de autochtonen met gemengde gevoelens begroet, hetgeen verklaarbaar is uit het feit,
dat er een Indiase meerderheid is. In de beide Franse gebieden, welke hij bezocht, vroeg men de
export uit Nederland te vergroten. Spreker zal deze kwestie nog met Economische Zaken
opnemen. Van belang is, dat de Rotterdamse Lloyd en de Stoomvaartmij. Nederland ook diensten
op deze eilanden onderhouden. Terwijl de Nieuw-Guineakwestie internationaal niet slecht ligt en
ook op Nieuw-Guinea zelf de ontwikkeling voortgang maakt, dreigt de situatie de Regering in
eigen land uit de hand te lopen. Spreker stelt naar aanleiding van de mededeling van de Minister
van Buitenlandse Zaken [een Amerikaanse gedachte-exercitie voor, dat ook in Nederland de
verschillende politieke mogelijkheden op kortste termijn nader worden verkend, waarbij tussen
Binnenlandse Zaken en Buitenlandse Zaken een program zou kunnen worden uitgewerkt, hetwelk
mede zou kunnen dienen om de verkeerde ideeën in Nederland recht te zetten en het te voeren
beleid duidelijk te maken. Minister Luns is sterk voor dit voorgestelde overleg.

Minister Zijlstra stelt de vraag hoever Minister Luns gaat met het verstrekken van
inlichtingen aan de vaste Commissie van de Tweede Kamer over zijn besprekingen in Amerika.
Minister Luns is voornemens ongeveer eenzelfde uiteenzetting te geven in de Commissie als in de
Ministerraad, zij het minder gedetailleerd.

Minister Zijlstra merkt op, dat de weigering van Amerika om een
vertegenwoordiger bij de opening van de Nieuw-Guinearaad aan te wijzen in Nederland slecht
gewerkt heeft. Spreker merkt op, dat ook de stemming in Nederland nogal somber is. Een van de
argumenten is, dat de Nederlandse stelling inzake het zelfbeschikkingsrecht van de Papoea's nog
zo goed mag zijn, maar dat deze in de Aziatisch-Afrikaanse wereld niet te houden is en dat tot het
onmogelijke niemand gehouden is. Minister Cals heeft eveneens de indruk, dat de politiek van het



Kabinet in eigen land geen weerklank vindt. Blijkbaar ziet Staatssecretaris Bot veel meer kansen
op Nieuw-Guinea dan men algemeen hier te lande ziet. Dit is enerzijds een gevolg van
onwetendheid, maar anderzijds heeft men het gevoel van het niet kunnen terugdraaien van de
ontwikkeling.

Minister Toxopeus merkt op, dat de ontwikkeling op Nieuw-Guinea gunstig is, maar
dat het voortduren van de slechte stemming in Nederland binnen korte tijd zijn weerslag in
Nieuw-Guinea zal hebben. Minister Zijlstra ziet als diepste grond voor de stemming van de
bevolking, dat het Nederlandse volk geen emotionele banden met Nieuw-Guinea heeft, zoals met
Nederlands-Indië wel het geval was. Nu dit gebied eigenlijk niet interesseert, is men niet bereid er
enig risico van een militaire actie te lopen.

Minister Korthals heeft van Minister Luns begrepen, dat bij de nieuwe Amerikaanse
Regering meer begrip voor het Nederlandse beleid ten aanzien van Nieuw-Guinea bestaat dan
aanvankelijk het geval was en dat met behulp van de Amerikaanse Regering zal worden getracht
een weg uit de impasse te vinden. Minister Luns bevestigt dit, maar hij vreest dat de Amerikaanse
Regering tot eenzelfde conclusie als de Nederlandse zal komen.

De Minister-President vraagt zich af of – aangenomen dat de Amerikaanse Regering
geen positief voorstel doet – onzerzijds in de Verenigde Naties een voorstel kan worden gedaan
tot instelling van een beheer als voor Somaliland bestond. Gezien de waarschijnlijkheid, dat
Indonesië zoiets niet accepteert, is men daarmede niet uit de moeilijkheden, maar onze positie zal
dan in de Verenigde Naties beter zijn. Minister Luns wijst erop, dat elk plan dat Nederland zelf
zou voorstellen daardoor alleen al voor de meeste Aziatisch-Afrikaanse Staten onaanvaardbaar zal
zijn. In een stuk aan de Kamer heeft spreker gesteld, dat het niet uitgesloten is, dat Nederland zelf
een oplossing in de Verenigde Naties aanhangig zal maken, maar voor de Ministerraad zal het
duidelijk zijn, dat dit alleen kan worden gedaan, als het van tevoren zeker is, dat Amerika dit zal
steunen.

Spreker stelt als conclusies het volgende voor:
1°. Tussen Binnenlandse Zaken en Buitenlandse Zaken zal een studie worden geëntameerd mede
ten behoeve van de voorlichting van de Nederlandse bevolking.
2°. Ieder zal in eigen kring een duidelijk beeld geven van het Regeringsbeleid inzake Nieuw-
Guinea.
3°. Bij de behandeling van de begroting van Buitenlandse zaken in de Eerste Kamer zal getracht
worden een zo positief mogelijk geluid omtrent Nieuw-Guinea te laten horen.

De Raad verklaart zich met deze conclusies akkoord.
- - -


